



BERLIN



enpact

PRESSE-EINLADUNG

Eröffnung AsiaBerlin Summit 2022 - 25th Anniversary

Veranstaltungsort: Spielfeld Digital Hub, Skalitzer Str. 85/86, 10997 Berlin,

Datum und Uhrzeit: 12. September 2022, 09:00 - 18:00 CET

Anmeldung: Tanja von Unger, Mobil 0175-5931927, tvu@enpact.org

Die **Bundesministerin für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung der Bundesrepublik Deutschland, Svenja Schulze**, wird am 12. September 2022 im Rahmen einer festlichen Veranstaltung mit Gästen aus Politik und Wirtschaft den AsiaBerlin Summit mit einer Keynote eröffnen. Der **Gastgeber des AsiaBerlin Summits, Senator für Wirtschaft, Energie und Betriebe des Landes Berlin, Stephan Schwarz**, wird ebenfalls die Gäste begrüßen und dabei auf die Bedeutung des Startup Ökosystems zwischen Berlin und Asien eingehen. „Mit dem AsiaBerlin Summit hat Berlin eine beständige und hochkarätige Plattform für den Austausch zwischen Startups, Investor*innen und politischen Entscheidungsträger*innen aus Berlin und Asien aufgebaut. Wir freuen uns auf eine Fortsetzung dieses erfolgreichen Dialogs und die persönliche Begegnung in Berlin“, erklärt Senator Stephan Schwarz. (Detaillierte Programmübersicht der Eröffnung nächste Seite)

Der AsiaBerlin Summit feiert 2022 sein 25-jähriges Bestehen. Die größte Veranstaltung des Jahres im Rahmen der AsiaBerlin Initiative der Senatsverwaltung für Wirtschaft, Energie und Betriebe bringt **Startup-Ökosysteme aus ganz Asien und Europa** zusammen. Mit dem diesjährigen Schwerpunktthema der **17 Sustainable Development Goals (SDGs) der Vereinten Nationen** werden die zahlreichen Veranstaltungen und Angebote der Frage nachgehen, wie Startups und ihre Ökosysteme durch wirkungsorientierte Innovation zu einer globalen nachhaltigen Entwicklung beitragen können. Dr. Stefan Franzke, Geschäftsführer der Wirtschaftsförderung Berlin Partner: „Die globale nachhaltige Entwicklung kann nur gemeinsam gelingen. Dafür bietet der AsiaBerlin Summit die perfekte Plattform - um sich auszutauschen und den Dialog und die Zusammenarbeit zwischen Investoren und Startups auf- und auszubauen. Der Summit gibt Startups und ihren Partner*innen die Chance, ein internationales Ökosystem zwischen Berlin und Asien zu schaffen. Als Startup Hauptstadt und Wissenschaftsmetropole steht Berlin für Innovationen und neue Technologien, aber darüber hinaus sind wir auch eine kreative und grüne Stadt. Deshalb freuen wir uns als Berlin Partner diesen attraktiven Wirtschaftsstandort für ansiedlungs-interessierte Startups präsentieren und über unsere kostenfreien Services informieren zu können.“

Mit **netzwerkorientierten, interaktiven Veranstaltungsformaten** will AsiaBerlin die Vernetzung und den Austausch aller beteiligten Akteure ermöglichen. Das innovative Piazza-Konzept mit Walking-Tour Angeboten des AsiaBerlin Summits soll ein direktes Kennenlernen und Interagieren der Teilnehmer*innen ermöglichen. Alle Besucher*innen sind eingeladen, sich vom 12. bis 16. September beim AsiaBerlin Summit dem Thema Innovation und Startups zu nähern und direkten Kontakt aufzunehmen.

Das gesamte Programm des AsiaBerlin Summit und die Anmeldung ist auf der AsiaBerlin Webseite zu finden: [AsiaBerlin Summit](#). Die Teilnahme ist kostenfrei.



Medienvertreter*innen haben die Möglichkeit mit allen anwesenden Gästen aus Politik, Wirtschaft und Startup Szene sowie Akteuren der jeweiligen Ökosysteme Hintergrundgespräche und Interviews zu führen.

Das Programm der Eröffnung:

Time	Agenda / Speaker
9.30 a.m.	Opening in Tokyo (online), "Japanese startup ecosystem, internationalization" - Mayor of Tokyo (tbc)
9.55 a.m.	Transition from Tokyo to Berlin, Ali Aslan as moderator takes over and transfers to:
10.00 a.m.	Official opening in Berlin, Stephan Schwarz , Senator for Economy, Energy and Public Enterprises and host of the AsiaBerlin Summit.
10.15 a.m.	Keynote, Svenja Schulze , Minister for Economic Cooperation and Development, Federal Republic of Germany
10.30 a.m.	Interview, Roland Busch as Chairman of the Asia-Pacific Committee of German Business (APA), (President and CEO of Siemens AG)
10.40 a.m.	Cultural Program , Berliner Philharmoniker - "Youth Conducts"
11.00 a.m.	Thought Leadership from Corporate to Startup - How to Maneuver Organizations in Turbulent Times? Hot Chair: <ul style="list-style-type: none"> - Cedrik Neike, Member of the Managing Board, CEO Digital Industries, Siemens AG - Sophie Chung, CEO & Founder, Quanmedical - Shunji Kurita, President & CEO at Mitsubishi Electric Europe B.V. / Corporate Executive, Chief Representative for Europe, Middle East & Africa Region - Varun Sridhar, CEO Paytm Money - Christian Hardenberg, CTO, Delivery Hero
11.45 a.m.	Cultural Program , (tbd)
11.55 a.m.	Changing Investment Climate - Do VCs have to Re-Evaluate? Discourse: <ul style="list-style-type: none"> - Alain Parthoens, Newton Biocapital - tbc
12.20 p.m.	Outlook and farewell
12.30 p.m.	Lunch break & AsiaBerlin TV (online streaming)



Über AsiaBerlin – connecting startup ecosystems

AsiaBerlin ist eine Initiative der Berliner Senatsverwaltung für Wirtschaft, Energie und Betriebe für die Zusammenarbeit der Startup-Ökosysteme zwischen Asien und Berlin. AsiaBerlin ermöglicht Kooperationen zwischen Investor*innen, Startups und Brückenbauer*innen und gipfelt im jährlichen AsiaBerlin Summit, der im September 2022 als hybride Veranstaltung stattfinden wird: www.asia.berlin. Zudem finden monatliche AsiaBerlin Events sowie Delegationsreisen nach Berlin und Asien während des ganzen Jahres statt.

Das Asia Berlin Forum e.V. (ABF) - vormals Asia-Pacific Forum Berlin e.V. (APFB) - ist die Berliner Plattform für engagierte Mitglieder*innen und Partner*innen aus Politik, Wirtschaft, Wissenschaft und Kultur zur Förderung der Kommunikation und Zusammenarbeit mit dem asiatisch-pazifischen Raum.

Das ABF leitet u.a. die Geschäftsstelle des AsiaBerlin Summit (ABS), der größten Veranstaltungsreihe zum Thema Asien-Pazifik in Deutschland. Im Rahmen des AsiaBerlin Summit organisiert das ABF seit 2013 den Embassy Day, eine hervorragende Gelegenheit zum persönlichen Networking mit den asiatischen Botschaften, die in Business-Seminaren und kulturellen Darbietungen ihr Land präsentieren. Das ABF koordiniert auch die Satelliten-Veranstaltungen und das vielfältige ABS-Kulturprogramm. Im Rahmen der Veranstaltungsreihe "Debating Asia" veranstaltet das ABF Podiumsdiskussionen zu aktuellen Themen aus Politik, Wirtschaft und Kultur. Dabei arbeitet das ABF mit spezialisierten Partnerinstitutionen zu den jeweiligen Themen zusammen.

Die monatlichen AsiaBerlin Events beleuchten die Marktchancen in asiatischen Ökosystemen wie Indien, Singapur, Indonesien, Japan und China für das Berliner Startup-Ökosystem. Die Veranstaltungen bieten wertvolle Einblicke und effiziente Ratschläge von Wegweiser*innen, die bereits erfolgreich in Asien tätig sind sowie Investor*innen, die Berliner Unternehmen unterstützt haben, Pitch Sessions und mehr. Die Veranstaltungen werden von enpact, dem AsiaBerlin Projektpartner, in Zusammenarbeit mit der Senatsverwaltung für Wirtschaft, Energie und Betriebe organisiert.

Weitere Informationen zu AsiaBerlin: diksha.dutta@asiaberlinforum.org

Über enpact

Die Non-Profit-Organisation enpact wurde mit dem Ziel gegründet, das Unternehmertum im Rahmen der internationalen wirtschaftlichen Zusammenarbeit zu stärken.

Wir arbeiten mit Unternehmern und Organisationen in allen Entwicklungsstadien zusammen. Unser Ansatz zielt darauf ab, einen schnellen und effizienten Zugang zu den entscheidenden Ressourcen zu ermöglichen, die für ein nachhaltiges Wachstum eines jeden Unternehmens erforderlich sind: finanzielle Unterstützung, Schulungen, Mentoring und Netzwerkentwicklung. Seit der Gründung von enpact im Jahr 2013 ist die Organisation auf über 40 Team-Mitglieder angewachsen, die in 10 Ländern tätig sind. Aktuell sind wir in Afrika, Asien, Osteuropa und Lateinamerika tätig.

Derzeit besteht das Netzwerk von enpact aus mehr als 3.200 unterstützten Unternehmen, 1.100 Mentoren und Experten sowie 200 Partnerorganisationen in über 30 Ländern. Mehr als 15.000 Arbeitsplätze wurden durch die 40 von enpact durchgeführten Projekte geschaffen oder erhalten.



BERLIN



Press Invitation

AsiaBerlin Summit 2022 - 25 years of celebration

Venue: Spielfeld Digital Hub, Skalitzer Str. 85/86, 10997 Berlin,

Date & Time: 12 - 16 September 2022, 09:00 - 18:00 CET

Contact: Tanja von Unger, Mobile 0175-5931927, tvu@enpact.org

The **Federal Minister for Economic Cooperation and Development of the Federal Republic of Germany, Svenja Schulze**, will open the AsiaBerlin Summit 2022 with a keynote address at a festive event with guests from politics and business on September 12. The host of the AsiaBerlin Summit, **Senator for Economy, Energy and Operations of the State of Berlin, Stephan Schwarz**, will also welcome the guests and address the importance of the startup ecosystem between Berlin and Asia. "With the AsiaBerlin Summit, Berlin has established a consistent and high-profile platform for exchange between startups, investors and policy makers from Berlin and Asia. We look forward to a continuation of this successful dialogue and face-to-face encounters in Berlin," explains Senator Stephan Schwarz.

(Detailed program overview next page)

The AsiaBerlin Summit celebrates its 25 years in 2022. The Summit is the largest event of the year as part of the AsiaBerlin Initiative supported by the Berlin Senate bringing together startup ecosystems from across Asia and Europe. With this year's focus on the United Nations' 17 Sustainable Development Goals, SDGs, the numerous events and offerings will explore how startups and their ecosystems can contribute to global sustainable development through impact-driven innovation.

Dr. Stefan Franzke, Managing Director of Berlin Partner Economic Development: "Global sustainable development can only succeed together. The AsiaBerlin Summit offers the perfect platform for this - to exchange ideas and to establish and expand the dialogue and cooperation between investors and startups. The Summit gives startups and their partners the chance to create an international ecosystem between Berlin and Asia. As a startup capital and science metropolis, Berlin stands for innovation and new technologies, but beyond that, we are also a creative and green city. Therefore, as Berlin Partner, we are pleased to present this attractive business location for startups interested in settling here and in informing about our free services."

With **network-oriented, interactive event formats**, AsiaBerlin aims to facilitate networking and exchange among all stakeholders involved. The innovative Piazza concept of the AsiaBerlin Summit will enable visitors to meet and interact directly. Visitors are invited to approach the topic of innovation and startups and make direct contact at the AsiaBerlin Summit from September 12 to 16.

The full program and registration can be found on the AsiaBerlin website: <https://asia.berlin> . Participation at the AsiaBerlin Summit is free of charge.



Media representatives will have the opportunity to have background discussions and interviews with all attending guests from politics, business, and the startup scene, as well as players from the respective ecosystems.

The Opening-Program:

Time	Agenda / Speaker
9.30 a.m.	Opening in Tokyo (online), "Japanese startup ecosystem, internationalization" - Mayor of Tokyo (tbc)
9.55 a.m.	Transition from Tokyo to Berlin, Ali Aslan as moderator takes over and transfers to:
10.00 a.m.	Official opening in Berlin, Stephan Schwarz , Senator for Economy, Energy and Public Enterprises and host of the AsiaBerlin Summit.
10.15 a.m.	Keynote, Svenja Schulze , Minister for Economic Cooperation and Development, Federal Republic of Germany
10.30 a.m.	Interview, Roland Busch as Chairman of the Asia-Pacific Committee of German Business (APA), (President and CEO of Siemens AG)
10.40 a.m.	Cultural Program , Berliner Philharmoniker - "Youth Conducts"
11.00 a.m.	Thought Leadership from Corporate to Startup - How to Maneuver Organizations in Turbulent Times? Hot Chair: <ul style="list-style-type: none"> - Cedrik Neike, Member of the Managing Board, CEO Digital Industries, Siemens AG - Sophie Chung, CEO & Founder, Quanmedical - Shunji Kurita, President & CEO at Mitsubishi Electric Europe B.V. / Corporate Executive, Chief Representative for Europe, Middle East & Africa Region - Varun Sridhar, CEO Paytm Money - Christian Hardenberg, CTO, Delivery Hero
11.45 a.m.	Cultural Program , (tbd)
11.55 a.m.	Changing Investment Climate - Do VCs have to Re-Evaluate? Discourse: <ul style="list-style-type: none"> - Alain Parthoens, Newton Biocapital - tbc
12.20 p.m.	Outlook and farewell
12.30 p.m.	Lunch break & AsiaBerlin TV (online streaming)



About AsiaBerlin

AsiaBerlin is an initiative of the Berlin Senate Department for Economy, Energy, and Operations and is the platform for startup ecosystem collaboration between Asia and Berlin. AsiaBerlin facilitates collaborations between investors, startups, and bridge builders and culminates in the annual AsiaBerlin Summit, which will take place in 2022 on September 12 - 16 as a hybrid event: www.asia.berlin. In addition, monthly AsiaBerlin events and delegation trips to Berlin and Asia occur throughout the year.

The monthly AsiaBerlin events highlight market opportunities in Asian ecosystems such as India, Singapore, Indonesia, Japan, and China for the Berlin startup ecosystem. They offer valuable insights and efficient advice from trailblazers already successfully operating in Asia and investors who have supported Berlin-based companies, pitch sessions, and more. The events are organized by enpact, the AsiaBerlin project partner, in cooperation with the Senate Department for Economics, Energy, and Operations.

The **Asia Berlin Forum e.V. (ABF)** – formerly known as Asia-Pacific Forum Berlin e.V. (APFB) – is the Berlin platform for committed members and partners from the political, business, science and cultural sectors to promote communication and collaboration with the Asia-Pacific region. They expand their own opportunities by sharing their expertise. Thereby, they contribute to the success of the ABF and profit from its exceptional network.

The ABF holds the office of the **AsiaBerlin Summit (ABS)**, the largest series of events related to Asia-Pacific in Germany. As part of the AsiaBerlin Summit the ABF has founded and organized the Embassy Day since 2013, an excellent opportunity for personal networking with the Asian embassies that present their own countries in business seminars and cultural performances. The ABF also coordinates the satellite events and the diverse ABS cultural program.

As part of the **Debating Asia** event series, the ABF hosts panel discussions on current issues around politics, business, and culture. The ABF cooperates with specialized partner institutions on the respective topics. Debating Asia aims at the controversial debate and lasting exchange.

For further information about AsiaBerlin, please contact: diksha.dutta@asiaberlinforum.org

About enpact

The non-profit organization enpact was founded with the goal of empowering entrepreneurship in the context of international economic cooperation.

We work with entrepreneurs and support organizations across all development stages. Our approach is designed to facilitate quick and efficient access to the crucial resources needed for the sustainable growth of any business: financial support, training, mentoring, and network development. Since enpact was founded in 2013, the organization has grown to over 40 team members working across 10 countries. Currently, we are operating in Africa, Asia, Eastern Europe, and Latin America. At present, enpact's network consists of more than 3,200 businesses supported, 1,100 mentors and experts, and 200 partner organizations in over 30 countries. Over 15,000 jobs have been created or preserved as a direct result of 40 projects implemented by enpact.